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Zápis z jednání 
Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina č. 4/2021 

konaného dne 21. 9. 2021 
 

Přítomni: 

1. Lucie Vichrová  5. Tomáš Havlík 

2. Rostislav Habán (místopředseda) 6. Pavel Hájek 

3. Blanka Lednická (předsedkyně) 7. Jan Joneš (tajemník) 

4. Vladimír Mareček  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Milan Brychta 5. Lenka Koláčná 

2. Zdeněk Ryšavý 6. Hana Hodáčová 

3. Jaromír Maštera 7. Eva Zadražilová 

4. Lubomír Pospíchal  

 
Hosté: 

1. Jiří Bartoš (OŽPZ) 3. Kateřina Žáková (OŽPZ) 

2. Radek Zvolánek (OŽPZ) 4. Josef Klečanský (OŽPZ) 

 
Program: 

1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu 

2. Řešení problematiky ochrany ovzduší v Kraji Vysočina 

3. Řešení problematiky lesního hospodářství v Kraji Vysočina 

4. Voda v Kraji Vysočina – souhrn aktivit a opatření 

5. Diskuse a různé 

6. Závěr 

 
1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu 
Blanka Lednická, předsedkyně Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina, přivítala 
všechny přítomné a hosty a zahájila jednání. Dle počtu přítomných členů konstatovala, že 
komise není usnášeníschopná. Přednesla návrh programu jednání. K zápisu z minulého jednání 
nebyly vzneseny žádné připomínky. 
 
 
2. Řešení problematiky ochrany ovzduší v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Kateřina Žáková uvedla, že Kraj Vysočina se v oblasti ochrany ovzduší (v samostatné 
působnosti) již dlouhodobě věnuje sledování kvality ovzduší - projekty ISKOV, ISKOV II, Měření 
kvality ovzduší v průmyslové zóně města Jihlavy a Detailní monitoring polycyklických 
aromatických uhlovodíků. Potřeba sledování kvality ovzduší vyplývá jak z potřeb orgánu kraje, 
který řeší ochranu ovzduší v přenesené působnosti (povolování a regulace zdrojů znečišťování 
ovzduší), tak z potřeby Kraje Vysočina (v samostatné působnosti), který je vázán Programem 
zlepšování kvality ovzduší pro zónu Jihovýchod CZ06Z pro období 2020+. Dle podkladového 
materiálu Kžp-04-2021-02, př. 1 podrobně okomentovala jednotlivé projekty.  
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V průběhu jednání se dostavil člen komise Tomáš Havlík. 
 
Na základě dotazu Rostislava Habána uvedli Kateřina Žáková a Jan Joneš, že v případě 
monitoringu polycyklických aromatických uhlovodíků se bude jednat o sérii odběrů. Kraj 
Vysočina je strategickým partnerem a bude pomáhat s výběrem lokalit (bude se jednat o velmi 
široký výběr lokalit). Výsledky monitoringu budou dále využity. 
Tomáš Havlík se dotázal na změnu kvality ovzduší v kraji Vysočina za posledních 10 - 15 let. 
Kateřina Žáková uvedla, že tuto informaci by měl přinést provedený monitoring. 
 
 
3. Řešení problematiky lesního hospodářství v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jiří Bartoš předložil členům komise následné informace: 
Dlouhodobé sucho v lesích 
Suché a teplé počasí přechozích let působí v lesích extrémní škody, zejména na lesních 
porostech tvořených smrkem. I přes celou řadu aktivit státní správy lesů všech stupňů  
a samosprávy kraje se nedaří gradaci kůrovce zastavit. V letošním roce, stejně jako v roce 
loňském, kdy bylo pro kůrovce počasí méně příznivé, se předpokládá pokles stavu kůrovce. 
V současné době nejsou zásadní problémy kapacitami na zpracování nahodilé těžby, stejně 
jako s realizací dřeva na trhu.  
Schvalování lesních hospodářských plánů 
Každoročně jsou státní správou lesů krajského úřadu schvalovány lesní hospodářské plány 
(dále jen “LHP“). V současné době, s ohledem na probíhající kůrovcovou kalamitu, kromě 
standartního schvalování LHP, jsou vedena řízení, v rámci kterých jsou měněna závazná 
ustanovení LHP, především maximální celková výše těžeb, méně často výchova porostů do  
40 let věku.  
Environmentální vzdělávání, výchova a osvěta 
Oddělením lesního hospodářství a myslivosti byla připravena již tradiční výstava s názvem: Lesy 
na křižovatce cest. Pořádání těchto výstav, stejně jako např. akcí lesní pedagogiky, předkládá 
příjemnou formou informace o lesním hospodářství. I přes značně omezené časové možnosti se 
Kraj Vysočina nadále podílí na akcích lesní pedagogiky. V poslední době to bylo: ve spolupráci 
s organizací Chaloupky o.p.s. soutěž, tzv. „Zlatý list“, dále zajištění jednoho stanoviště v rámci 
Slavnosti Obce Pavlov a 10. narozenin lišáka Lukáše v Záchranné stanici Pavlov, či v letním 
táboře v Lovětíně, kde děti mohly zábavnou formou nahlédnout do zákulisí, jak funguje 
hospodaření v lesích, jak vlastníci lesa pečují o les. 
Pachové ohradníky  
V roce 2010 se podařilo navázat spolupráci s Nadací pojišťovny Generali na pilotním projektu 
Pachové ohradníky 2010. Spolupráce pokračovala i dalších letech. Od roku 2019 zvolila nadace 
jinou strategii, a tedy na realizaci tohoto opatření se již finančně nepodílí. Přesto je v Kraji 
Vysočina i v letošním roce ošetřeno téměř 150 km silnic tak, aby se provoz na nich stal 
bezpečnějším.  
 
Na základě dotazu Rostislava Habána uvedl Jiří Bartoš, že ohledně účinnosti pachových 
ohradníků jsou vedeny statistiky. Účinnost pachových ohradníků v souvislosti s četností srážek 
se zvěří je okolo 60 -70 %. 
 
Výkup spodních čelistí prasete divokého 
Početní stavy prasete divokého, s krátkodobými výkyvy, dlouhodobě narůstají. Proto Kraj 
Vysočina pokračuje v projektu a i nadále má zájem shromažďovat a vykupovat příslušné 
spodních čelistí prasete divokého. Tato činnost je smluvně zajištěna Českomoravskou 
mysliveckou jednotou, okresními mysliveckými spolky Kraje Vysočina. V loňském roce je na tuto 
aktivitu alokováno 850 tis. Kč. 
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6. Příspěvky do lesů ze státního rozpočtu  
Poslední novelou nařízení vlády č. 30/2014 Sb., o stanovení závazných pravidel poskytování 
finančních příspěvků na hospodaření v lesích a na vybrané myslivecké činnosti došlo k rozšíření 
činností, které jsou podporovány ze státního rozpočtu. Připravuje se další novela, jejím účinnost 
se předpokládá od 1. 1. 2022, kdy by mělo opět dojít k rozšíření podporovaných činností, mělo 
by dojít i k dalšímu navýšení sazeb u některých stávajících činností. Tím je ze strany státu 
reagováno na kritickou situaci v lesích. Aktuální je i otázka příspěvku na zmírnění dopadů 
kůrovcové kalamity za rok 2020.  
 
Členy komise byla diskutována výše příspěvku do lesů, která může být ovlivněna řadou faktorů. 
Tomáš Havlík poděkoval za nasazení v období posledních tří let, zejména za aktivní přístup 
v tvorbě jednotlivých dotačních titulů. Dále se dotázal na definování největšího problému 
v oblasti lesního hospodářství v Kraji Vysočina. Jiří Bartoš uvedl, že problémem v této oblasti je 
stále kůrovcová kalamita, nedostatek sadebního materiálu (např. smrku) pro vlastníky lesů na 
zalesňování holin a nedostatek pracovních kapacit na provádění zalesňování.  
Rostislav Habán se připojil k poděkování a vznesl podnět na předložení poděkování jménem 
členů komise.  
Blanka Lednická se dotázala na zmapování stavu vysoké zvěře na Vysočině. Jiří Bartoš uvedl, 
že největším škůdcem je muflon (stavy mírně klesají), stagnují stavy srnčí zvěře a největší 
výkyvy jsou u stavu prasat. Uživatelé honiteb loví stále více, ale stavy dle statistik stále rostou. 
Bylo by třeba, aby lov probíhal ještě intenzivněji, a aby probíhala adekvátním způsobem 
domluva mezi vlastníky lesů, vlastníky zemědělské půdy a uživateli honiteb. 
Pavel Hájek zmínil potřebu řešení obnovy lesních cest zničených těžbou dřeva a dotázal se na 
případné kompenzace společenských funkcí lesa (platby na plochu). Jiří Bartoš uvedl, že se na 
tomto pracuje.  
 
Členové komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina děkují zaměstnancům Krajského 
úřadu Kraje Vysočina za profesionální přístup a pracovní nasazení při zvládání agendy spojené 
s kůrovcovou kalamitou. 
 
Jiří Bartoš poděkoval za ocenění práce. Obrovský nárůst práce se podařilo zvládat jen díky 
pochopení úřadu a personálnímu posílení na dvou odděleních, které příslušnou agendu 
spravují. 
 
Z následného jednání se omluvila členka komise Lucie Vichrová. 
 
 
4. Voda v Kraji Vysočina – souhrn aktivit a opatření 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Radek Zvolánek uvedl, že materiál byl zpracován odborem životního prostředí a zemědělství 
v letošním roce. Problematika klimatické změny, jejímž jedním z významných projevů je 
dlouhodobé sucho a s ním spojené dopady, představuje i pro Kraj Vysočina stále větší hrozbu. 
Podkladový materiál Kžp-04-2021-04, př. 1, předložený členům komise shrnuje adaptační  
a mitigační opatření ke klimatické změně v souladu s Programovým prohlášením Rady Kraje 
Vysočina. Jedná se o shrnutí již realizovaných aktivit a opatření a dále koherentně plánovaných 
aktivit a opatření, které zajišťuje OŽPZ ve své působnosti v jednotlivých složkách životního 
prostředí – ve vodním hospodářství, lesním hospodářství, zemědělství i ochraně přírody  
a krajiny. Shrnutí slouží k prezentaci činnosti na tomto úseku v působnosti OŽPZ Kraje Vysočina 
a zároveň jako podklad pro střednědobý finanční výhled. Nejedná se o koncepční ani strategický 
materiál.  
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Radek Zvolánek podrobně okomentoval aktivity na úseku lesního a vodního hospodářství, 
ochrany přírody, zemědělství, aktivity a projekty na majetku příspěvkových organizací Kraje 
Vysočina a výkupy pozemků ve prospěch ochrany přírody Krajem Vysočina.  
Materiál bude po projednání v příslušných komisích předložen na jednání rady kraje.  
 
Jan Joneš upřesnil, že materiál je zaměřen pouze na aktivity odboru životního prostředí  
a zemědělství. 
 
 
5. Diskuse a různé  
Na základě dotazu Blanky Lednické uvedl Radek Zvolánek, že prozatím nejsou žádné informace 
o tom, že by byly ohroženy projekty v rámci vyhlášeného programu Fondu Vysočiny „Stavby ve 
vodním hospodářství“ a to z důvodu nárůstu nákladů.  
 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na úterý 23. listopadu 2021, od 15.00 hodin.  
 
 
6. Závěr 
Závěrem předsedkyně poděkovala všem přítomným za aktivní účast a ukončila zasedání. 
 
 
Bc. Blanka Lednická 
předsedkyně Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
 
Ing. Jan Joneš 
tajemník Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 23. 9. 2021. 


